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تبلیغاتانتخاباتیمداحانپیگیریمیشود
سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی گفت: »با توجه به ممنوعیت تبلیغات انتخاباتی در برهه کنونی هیچ 
فردی اجازه تبلیغ انتخاباتی از پشت تریبون های مذهبی را ندارد که در صورت رخ دادن چنین امری مسئولان مربوطه می توانند 
ورود پیدا کنند«. محمدعلی اسفنانی در خصوص سیاسی کاری برخی مداحان و هیئت های عزاداری اظهار داشت: »استفاده 
از تریبون های مذهبی برای تبلیغات کاندیداها در زمان کنونی منع قانونی دارد و قانون چنین اجازه ای را به افراد نمی دهد، براین 
اساس مسئولان ذی ربط می توانند از طریق قضایی ورود پیدا کرده و به بررسی این موضوع بپردازند«. وی با تاکید بر اینکه تبلیغ 
کاندیداهای مجلس دهم شورای اسلامی، در روند تایید صلاحیتشان موثر است، افزود: »تبلیغ کاندیداها می تواند به عنوان امتیاز 

منفی در جهت تایید صلاحیت آن ها محسوب شود چون یکی از موارد تایید صلاحیت افراد میزان تقید آن ها به قانون است«. سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس، با بیان اینکه مردم به این هیئت ها نروند، خاطرنشــان کرد: »طبیعتا مردم نمی توانند خودشان را با افرادی که تریبون های مذهبی برای بیان حرف های 
سیاسی و انتخاباتی استفاده کنند ، درگیر کرده یا اقدام سلبی انجام دهند. منطقی ترین راه این است که مردم در چنین جلساتی شرکت نکرده و استقبال نکنند و حداقل 
اعتراضشان را با عدم علاقه مندی با حضور در این جلسات نشان دهند. طبیعتا چنین فردی متوجه می شود که مراسم عزاداری امام حسین نمی تواند فضای تبلیغاتی 
باشد«. سیاسی کاری مداحان، معضلی است که امسال به مراتب بیشتر از قبل خودنمایی می کند. پیش از ورود به ماه محرم، آیت الله مکارم شیرازی در پیامی از مداحان 
خواست سیاسی کاری را کنار بگذارند. یک عضو مجمع نیروهای خط امام هم بیان کرده بود: »برخی از مداحان با طرح مسائل سیاسی به پیش بردن برنامه هایی که 
به آن ها سپرده شده است، می پردازند«.  با این وجود تا به حال نه توصیه های این مرجع تقلید شیعیان کارگشا بود و نه گوشزدهای نمایندگان مجلس شورای اسلامی.  

عاشورابهاپرااحتیاجندارد
چند روزی است با انتشار ویدئویی از اپرای عاشورا انتقادها درخصوص تک خوانی زنان بالا گرفته است. موضوعی که 
از سوی منتقدان با عنوان حرمت شکنی عاشورا مطرح می شود و از سوی طرف مقابل پرونده سازی علیه دولت. پس از 
انتشار فیلم معاونت امور فرهنگی ارشاد در توضیحاتی اعلام کرد که فیلم منتشر شده از تست صدای گروه )ساندچک( 
و نه اجرا بوده است و در اجرا چنین تک خوانی وجود ندارد و تصویربرداری و انتشار آن غرض ورزانه است که »چون غرض 
آمد، هنر پوشیده ماند«. وزیر ارشاد نیز خود در یکی از شب های اجرای این اپرا حضور یافت و در مصاحبه با رسانه ها گفت: 
»وقتــی این کار را دیدم، به آنچه در طول این چند روز روی خروجی ســایت های خبری و برخی وبلاگ ها خواندم، فکر 

کردم و متوجه شدم واقعا چه ظلم و جفایی نسبت به این کار می شود«. اما رئیس دیوان عدالت اداری به شدت به این موضوع واکنش نشان داده و گفته 
است: »عاشورای امام حسین)ع( احتیاج به اپرای عاشورایی این چنینی ندارد و مجلسی که امام صادق)ع( برای عزای جدش توصیه کرده است، این 
مجلس نیست که در آن زن و مرد نامحرم بنشینند، آواز بخوانند و کف و دف بزنند«. حجت الاسلام والمسلمین منتظری در سخنان خود با ابراز تاسف 
از اینکه این فیلم مربوط به یکی از مجموعه های وابسته به وزارت فرهنگ و ارشاد است، دیدن این صحنه ها را بسیار رنج آور و دردناک خوانده است. وی 
اضافه کرد: »یعنی ملت آنقدر درمانده شده است که محافل عزاداری، حسینیه ها و تکایا کنار رفته است تا ما اپرایی راه  بیندازیم با عنوان هنر اسلامی 
و در لوای آن به ارزش های اسلام لگد بزنیم و حرمت امام حسین)ع( را بشکنیم؟« منتظری در واکنش به اطلاعیه وزارت فرهنگ مبنی بر اینکه فیلم 
منتشر شده مربوط به پشت صحنه بوده نیز تاکید کرده است که اتفاقا پشت صحنه ها مهم است و اگر ما پشت پرده ها را اصلاح کردیم، کاری کرده ایم. 

روسیهدرمقابله
باتروریسمدید
واقعبینانهدارد

رئیس مجلس شورای اســلامی در توضیح علت 
ســفرش به روسیه گفت: »ســفر کوتاه یک روزه و 
در واقع ۲۴ساعته به روســیه داریم و در آنجا یک 
کنفرانس درباره مسائل جنگ و صلح و تهدیدات 
مهــم جهانــی و منطقه برگــزار می شــود. در این 
کنفرانــس مهمان هایــی از کشــورهای مختلف 

شرکت می کنم و بنده نیز سخنرانی دارم«.
علی لاریجانی در ادامه به این کنفرانس اشــاره و 
بیان کرد: »با توجه بــه بحران های مهمی که در 
منطقه وجود دارد طبیعتا یکی از محورهای بحث 
ما در ایــن کنفرانــس به هم ریختگی در شــرایط 

امنیت منطقه است«.
وی بــا تاکید بــر اینکه بایــد از فرصت هــای این 
کنفرانس استفاده کرد، اظهار داشت: »وقت را باید 
مغتنم بشــمریم و تحلیل روشنی در این کنفرانس 
از منظر خودمــان ارائه کنیم. البتــه دیگران هم 
نظراتی در این زمینه دارند، بنابراین باید اراده ها به 

حل مسائل پیچیده منطقه معطوف شود«.
نماینــده مردم قم افــزود: »در این شــرایط طبعا 
احتیاج بــه همگرایی و نقش آفرینی کشــورهای 

مسئولیت پذیر در این موضوع وجود دارد«.
رئیس دستگاه قانون گذاری کشــور با بیان اینکه 
می توان از این فرصت اســتفاده کــرد و مذاکراتی 
بــا مســئولان مربوطه بــه حدی که زمــان وجود 
دارد، داشته باشیم، خاطرنشان کرد: »در شرایط 
فعلی با توجه به فضایی کــه در منطقه وجود دارد 
و ماجراجویی های که شــکل گرفته است و ادامه 
پیدا می کند ما از نقش آفرینی روســیه در مبارزه با 

تروریسم حمایت می کنیم«.
علی لاریجانی ادامه داد: »مخصوصا از این جهت 
که این کشــور یک دید واقع گرایانه به این موضوع 
دارد. روســیه پس از درخواســت دولت سوریه به 
کمک آن ها شــتافتند، آن ها یــک روال قانونی و 

منطقی را دنبال کردند«.
وی به تشریح موضوع تروریسم پرداخت و تصریح 
کــرد: »مبــارزه با تروریســم موضــوع تاکتیکی و 
مقطعی نیست، با توجه به جریان های تروریستی در 
منطقه باید یک طرح مدون و نسبتا طولانی تری را 
در نظر بگیریم لذا هرچه در این زمینه با کشورهای 
ذی نفوذ گفت وگو داشته باشیم مسئولیت و آرامش 

منطقه کمک می کند«.
این نماینده مجلس نهم شورای اسلامی با اشاره 
بــه عوامل جری شــدن تروریســت ها در منطقه، 
اظهار داشت: »در یک سال گذشته ائتلاف هایی 
در ایــن خصوص بــه وجود آمــد ولی نتوانســتند 
تاثیرگذاری روشــنی به هر دلیلی داشــته باشند، 
همین موضوع باعث جری تر شــدن تروریست ها 

در منطقه شد«.
رئیس مجلــس در انتها گفــت: »بنابراین حضور 
کشــورهایی که نقش مثبتی برای ایجاد امنیت در 
منطقه داشته باشند، مهم است و ما از این فرصت 
برای گفت وگوهــا در این باره می توانیم اســتفاده 
کنیم. علــی القاعده ملاقات هایــی هم در ظرف 

زمانی محدود خواهیم داشت«.
لاریجانــی در بــدو ورود به فرودگاه ســوچی بیان 
کرد: »بــا توجه به اوضــاع منطقــه این اجلاس 
فرصت مناســبی است که با دوســتان منطقه ای 
وفــاق و همگرایی به وجود آیــد. همچنین در این 
کنفرانس ریشــه های به وجود آمدن جریان های 
 تروریستی و ساماندهی نوع مبارزه با آن ها بررسی 

خواهد شد«.

اجرای برجام تایید شد
وضعهرگونهتحریمنقضبرجاممحسوبمیشود

مقام معظم رهبری در نامه ای به رئیس جمهور، ضمن تایید مصوبه شــورای عالی 
امنیت ملی به ذکر چند توصیه کلیدی و مهم پرداختند.

راهدرستبرجامطیشد
حضرت آیت الله خامنه ای، در ابتدای این نامه بیان کردند: »با سلام و تحیت. اکنون 
که موافقتنامه  موســوم به برجام پس از بررســی های دقیق و مسئولانه در مجلس 
شورای اسلامی؛ کمیسیون ویژه و دیگر کمیسیون ها و نیز در شورای عالی امنیت 
ملی سرانجام از مجاری قانونی عبور کرده و در انتظار اعلام نظر اینجانب است، لازم 
می دانم نکاتی را یادآور شوم تا جنابعالی و دیگر دست اندرکاران مستقیم و غیرمستقیم 
آن، فرصت های کافی برای رعایت و حفظ منافع ملی و مصالح عالیه  کشور در اختیار 

داشته باشید«.
ایشان در ادامه به افزودند: »۱-پیش از هر چیز لازم می دانم از همه  دست اندرکاران 
این فرآیند پرچالش، در همه  دوره ها از جمله: هیئت مذاکره کننده  اخیر که در توضیح 
نقاط مثبت و در اصل تثبیت آن نقاط همه  ســعی ممکن خود را به کار بردند و نیز از 
منتقدانی که با ریزبینی قابل تحســین، نقاط ضعف آن را به همه  ما یادآور شــدند و 
مخصوصا از رئیس و اعضای کمیســیون ویژه  مجلس و نیز از اعضای عالی مقام 
شورای عالی امنیت ملی که با درج ملاحظات مهم خود برخی از نقاط خلأ را پوشش 
دادند و سرانجام از رئیس و نمایندگان مجلس شورای اسلامی که با تصویب طرحی 
محتاطانه، راه درســت اجرا را به دولت ارائه کردند و نیز از رســانه  ملی و نویسندگان 
مطبوعات کشور که با همه  اختلاف نظرها در مجموع، تصویر کاملی از این موافقتنامه 
در برابــر افکار عمومی نهادند، قدردانی خود را اعــلام دارم. این مجموعه  پر حجم 
کار و تلاش و فکر در مســئله ای که گمان می رود از جمله  مســائل به یاد ماندنی و 
عبرت آموز جمهوری اسلامی باشد، در خور تقدیر و مایه  خرسندی است. به همین 
دلیل با اطمینان می توان گفت که پاداش الهی برای این نقش آفرینی های مسئولانه، 
مشــتمل بر نصرت و رحمت و هدایت ذات حضرت حق خواهد بود ان شاءالله، زیرا 

وعده  نصرت الهی در برابر نصرت دین او تخلف ناپذیر است.  
۲-جنابعالی با ســابقه  چند دهه حضور در متن مســائل جمهوری اسلامی طبعا 
دانسته اید که دولت ایالت متحده آمریکا در قضیه  هسته ای و نه در هیچ مسئله  دیگری، 
در برابر ایران رویکردی جز خصومت و اخلال در پیش نگرفته است و در آینده هم بعید 
است جز این روش عمل کند. اظهارات رئیس جمهور آمریکا در دو نامه به این جانب 
مبنی بر اینکه قصد براندازی جمهوری اسلامی را ندارد، خیلی زود با طرفداری اش از 
فتنه های داخلی و کمک مالی به معارضان جمهوری اسلامی، خلاف واقع از آب درآمد 
و تهدیدهای صریح وی به حمله نظامی و حتی هسته ای که می تواند به کیفرخواست 
 مبســوطی علیه وی در دادگاه های بین المللی منتهی شــود، پــرده از نیت واقعی 

سران آمریکا برداشت«.

رفتارآمریکادرروندمذاکراتهستهایملالآوراست
رهبر انقلاب با بیان اینکه رفتار عنادآمیز آمریکا ادامه دارد، فرمودند: »صاحب نظران 

سیاســی عالم و افکار عمومی بسیاری از ملت ها به وضوح تشخیص می دهند که 
عامل این خصومت تمام نشدنی، ماهیت و هویت جمهوری اسلامی ایران است که 
برخاسته از انقلاب اسلامی است. ایستادگی بر مواضع بر حق اسلامی در مخالفت 
با نظام سلطه و استکبار، ایستادگی در برابر زیاده طلبی و دست اندازی به ملت های 
ضعیف، افشای حمایت آمریکا از دیکتاتوری های قرون وسطایی و سرکوب ملت های 
مستقل، دفاع بی وقفه از ملت فلسطین و گروه های مقاومت میهنی، فریاد منطقی و 
دنیاپسند بر سر رژیم غاصب صهیونیست، قلم های عمده ای را تشکیل می دهند که 
دشمنی رژیم ایالات متحده آمریکا را بر ضد جمهوری اسلامی، برای آنان اجتناب 
ناپذیرکرده است. این دشمنی تا هنگامی که جمهوری اسلامی با قدرت درونی و پایدار 
خود، آنان را مأیوس کند ادامه خواهد داشــت. چگونگی رفتار و گفتار دولت آمریکا 
در مسئله  هسته ای و مذاکرات طولانی و ملال آور آن، نشان داد که این نیز یکی از 
حلقه های زنجیره  دشمنی عنادآمیز آنان با جمهوری اسلامی است. فریب کاری آنان 
در دوگانگی میان اظهارات اولیه  آنان که با نیت قبول مذاکره  مستقیم از سوی ایران 
انجام می شد، با نقض عهدهای مکرر آنان در طول مذاکرات دوساله و همراهی آنان 
با خواسته های رژیم صهیونیستی و دیپلماسی زورگویانه  آنان در رابطه با دولت ها و 
مؤسسات اروپایی دخیل در مذاکرات، همه نشان دهنده  آن است که ورود فریب کارانه  
آمریکا در مذاکرات هســته ای، نه با نیت حل و فصل عادلانه، که با غرض پیشبرد 
هدف های خصمانه  خود درباره  جمهوری اسلامی صورت گرفته است. بی شک حفظ 
هوشیاری نسبت به نیّات خصمانه دولت آمریکا و ایستادگی هایی که بر اثر آن در طول 
مسیر مذاکرات از سوی مسئولان جمهوری اسلامی به کار رفت، توانست در موارد 
متعددی از ورود زیان های سنگین جلوگیری کند. با این حال محصول مذاکرات که در 
قالب برجام شکل گرفته است دچار نقاط ابهام و ضعف های ساختاری و موارد متعددی 
است که در صورت فقدان مراقبت دقیق و لحظه به لحظه،  می تواند به خسارت های 

بزرگی برای حال و آینده  کشور منتهی شود«.

باقیماندنساختارتحریمهانقضبرجاماست
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به ۹ بند را مورد تاکید قراردادند و تصریح کردند:» 
بندهای نه گانه قانون اخیر مجلس و ملاحظات ده گانه ی ذیل مصوبه  شورای عالی 
امنیت ملی، حاوی نکات مفید و مؤثر اســت که باید رعایت شود، با این حال برخی 
نکات لازم دیگر نیز هســت که همراه با تأکید بر تعدادی از آنچه در آن دو سند آمده 
است،  اعلام می گردد. اولا: از آنجا که پذیرش مذاکرات از سوی ایران اساسا با هدف 
لغو تحریم های ظالمانه اقتصادی و مالی صورت گرفته است و اجرایی شدن آن در 
برجام به بعد از اقدام های ایران موکول گردیده، لازم است تضمین های قوی و کافی 
برای جلوگیری از تخلف طرف های مقابل، تدارک شود که از جمله  آن اعلام کتبی 
رئیس جمهور آمریکا و اتحادیه  اروپا مبنی بر لغو تحریم هاست. در اعلام اتحادیه  اروپا 
و رئیس جمهور آمریکا باید تصریح شود که این تحریم ها به کلی برداشته شده است. 
هرگونه اظهاری مبنی بر اینکه ساختار تحریم ها باقی خواهد ماند، به منزله  نقض 
برجام است. ثانیا: در سراســر دوره  ۸ساله وضع هرگونه تحریم در هر سطح و به هر 

بهانه ای )از جمله بهانه های تکراری و خودساخته ی تروریسم و حقوق بشر( توسط 
هر یک از کشــورهای طرف مذاکرات، نقض برجام محســوب خواهد شد و دولت 
موظف است طبق بند ۳ مصوبه  مجلس اقدام های لازم را انجام دهد و فعالیت های 
برجام را متوقف کند. اقدامات مربوط به آنچه در دو بند بعدی آمده است، تنها هنگامی 
آغاز خواهد شد که آژانس پایان پرونده  موضوعات حال و گذشته را اعلام نماید. رابعا: 
اقدام در مورد نوسازی کارخانه  اراک با حفظ هویت سنگین آن، تنها در صورتی آغاز 
خواهد شد که قرارداد قطعی و مطمئن درباره  طرح جایگزین و تضمین کافی برای 

اجرای آن منعقد شده باشد«.

درمواردابهام،مرجعفقطمتنمذاکراتاست
گاه جهت رصد پیشرفت کارها، ادامه  ایشان با اشاره به لزوم تشکیل هیئت قوی و آ
دادند: »خامسا: معامله  اورانیوم غنی  شده  موجود در برابر کیک زرد با دولت خارجی 
در صورتی آغاز خواهد شد که قرارداد مطمئن در این  باره همراه با تضمین کافی منعقد 
شده باشد. معامله و تبادل مزبور باید به  تدریج و در دفعات متعدد باشد. سادسا: مطابق 
مصوبه  مجلس،  طرح و تمهیدات لازم برای توسعه  میان مدت صنعت انرژی اتمی که 
شامل روش پیشرفت در مقاطع مختلف از هم اکنون تا ۱۵ سال و منتهی به ۱۹۰هزار 
سو است،  تهیه و با دقت در شورای عالی امنیت ملی بررسی شود. این طرح باید هرگونه 
نگرانی ناشی از برخی مطالب در ضمائم برجام را برطرف کند. سابعا: سازمان انرژی 
اتمی،  تحقیق و توسعه در ابعاد مختلف را در مقام اجرا به گونه ای ساماندهی کند که 
در پایان دوره  ۸ساله هیچ کمبود فناوری برای ایجاد غنی سازی مورد قبول در برجام 
وجود نداشته باشد. ثامنا: توجه شود که موارد ابهام سند برجام،  تفسیر طرف مقابل 
مورد قبول نیست و مرجع، متن مذاکرات است. تاسعا: وجود پیچیدگی ها و ابهام ها 
در متن برجام و نیز گمان نقض عهد و تخلفات و فریب کاری در طرف مقابل به ویژه 
آمریکا، ایجاب می کند که یک هیئت قوی و آگاه و هوشمند برای رصد پیشرفت کارها و 
انجام تعهدات طرف مقابل و تحقق آنچه در بالا بدان تصریح شده است،  تشکیل شود. 

ترکیب و وظائف این هیئت باید در شورای عالی امنیت ملی تعیین و تصویب شود«.
مقام معظم رهبری در انتها، ضمن تایید مصوبه شورای عالی امنیت ملی، خاطرنشان 
کردند: »با توجه به آنچه ذکر شد، مصوبه  جلسه ۶۳۴ مورخ ۹۴/۵/۱۹ شورای عالی 
امنیت ملی با رعایت موارد یاد شده تأیید می شود. در خاتمه همان طور که در جلسات 
متعدد به آن جناب و دیگر مسئولان دولتی یادآور شده و در جلسات عمومی به مردم 
عزیزمان گوشزد کرده ام، رفع تحریم ها هر چند از باب رفع ظلم و احقاق حقوق ملت 
ایران کار لازمی است، لیکن گشایش اقتصادی و بهبود معیشت و رفع معضلات 
کنونی جز با جدی گرفتن و پیگیری همه  جانبه  اقتصاد مقاومتی میسر نخواهد شد. 
امید است که مراقبت شود که این مقصود با جدیت تمام دنبال شود و بخصوص به 
تقویت تولید ملی توجه ویژه صورت گیــرد و نیز مراقبت فرمایید که وضعیت پس از 
برداشته شدن تحریم ها، به واردات بی رویه نینجامد و بخصوص از وارد کردن هرگونه 
مواد مصرفی از آمریکا جدا پرهیز شود. توفیقات جنابعالی و دیگر دست اندرکاران را از 

خداوند متعال مسئلت می نمایم«.

واکنش روزپیگیری روز

نباید در جلسات عزاداری سخنی گفته شود که از آن بوی تفرقه بیاید
رئیس جمهور در ابتدای جلســه امروز هیئت دولت با تأکید بر اینکه فرهنگ عاشــورا باید باعث انســجام ما باشد، خاطرنشان کرد: نباید در اجتماعات و جلســات عزاداری که برای سیدالشهداء )ع( برپا 
می شــود، سخنی گفته شود که از آن بوی تفرقه و جدایی بیاید. حسن روحانی با اشاره به اینکه سرنوشت نهضت اسلامی مردم ایران را فرهنگ عاشورا تعیین کرد، گفت: امروز باید عاشورا فرهنگ حرکت 
جمعی ما باشــد چرا که پیام عاشــورا از خودگذشــتگی برای رضای خدا، هدایت مردم و عدم انحراف آنان در مسیر زندگی و جامعه اســت. وی با بیان اینکه احترام و عشق به امام حسین)ع( اختصاص به 
شــیعیان و ایرانیان ندارد و مخصوص همه انسان های آزادیخواه دنیا است، اظهار داشت: امروز فرهنگ عاشــورا به فرهنگی بزرگ در جهان تبدیل شده که مسیر هدایت را نشان می دهد. همانگونه که در 
تمام وقایع ایران و نهضت اســلامی مردم ایران، اوج قیام های مردمی و حضور آنان در صحنه های سیاســی در ماه محرم و به نام امام حسین )ع( بوده اســت. رئیس جمهور پیام عاشورا را از خودگذشتگی 
برای حرکت در مســیر رضای خدا، هدایت مردم و جامعه دانســت و تصریح کرد: ملت ایران مطمئنا در تاســوعا و عاشورای امسال بیش از سال های گذشــته به حضرت اباعبدالله الحسین )ع( 

تعظیم و تکریم خواهند کرد.

سیاسی


